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 سردار قاآنی 
تماشاگر »جان فدا« شد

 فرمانــده نیــروی قــدس ســپاه پاســداران 
 یکشنبه شــب بــه تماشــای نمایــش میدانی 

»جان فدا« نشست.
به گزارش همشهری، اسماعیل قاآنی به تماشای 
 نمایــش میدانی جان فــدا در بوســتان ولایت

تهران نشست.
نمایش میدانی »جان فدا« به کارگردانی حسن 
بزرا و تهیه کنندگی علی اسماعیلی، روایتی است 
از زندگی و زمانه شهید حاج قاسم سلیمانی، که 

هر شب در بوستان ولایت روی صحنه می رود.
این نمایــش از ۸ دی ماه تا ۲۸ دی ماه هر شــب 
در بوســتان ولایت تهران به روی صحنه می رود 
که هر شــب میزبان ۳ هزار نفر مخاطبان خواهد 
بود. »جان فدا« محصول مکتب »حاج قاســم« 
و سازمان هنری رســانه ای اوج است که توسط 
 مؤسســه هنری رســانه ای ســیمای ققنوس

 اجرا می شود.

نقل قول خبر

نمایش ویژه

 خبر

آسیب خصوصی سازی  به تئاتر 
مدیرعامــل  حمــزه زاده،  محمــد 
پیشــین انجمــن هنرهــای نمایشــی:  
بزرگ تریــن آســیبی کــه تئاتــر دیــد از 
 زمانــی بــود که بحــث خصوصی ســازی  
مطرح شــد. اینکه کسی دوســت دارد 
در تئاتر سرمایه بگذارد، کار کند و سود 
ببرد اشکالی ندارد اما اینکه دولت کلا 
حمایت خود را از تئاتر بردارد و بخواهد 
که تئاتر صرفا به شکل خصوصی دنبال 

شود آسیب های متعددی دارد./ایرنا

۲۰ انتخاب از ۳۰۰ پیشنهاد  
جهانگیر الماسی:از حدود ۳۰۰نقشی که 
به من در یک مقطعی پیشنهاد شد، من 
فقط ۲۰کار بــازی کردم. آن هــم به خاطر 
اصل مسئولیت اجتماعی ای که داشتم. 
بــه همیــن دلیــل کارها مانــدگار شــدند. 
البته خودم همه کارهایی را که بازی کردم 
دوست دارم اما مردم سریال های »پس از 
باران«، »هزاردستان« و »گوهر کمال« 
را بیشتر به خاطر دارند و دوست داشتند. 
ما در فرهنگ عامیانه مان همیشه در کنار 
ارزش های اعتقادی مان چیزهایی به نام 
ادب، شخصیت و تربیت داشتیم. هیچ 
ملتی مثل مــا برای رفتــار اجتماعی مردم 
این همه واژه ندارد. همین رویکرد باعث 
شــده آدم هایی مثــل بنــده جایــی در آثار 
نمایشی نداشته باشیم، چون ما قائل به 
اصولی هستیم و این اصول وقتی رعایت 
نمی شــود، خود به خود ما کنار گذاشــته 

می شویم./صبا 

۱۵ روز مانده

 ترکیب نامعلوم
 بخش بین الملل جشنواره 

جشنواره امسال فیلم فجر پس از سال ها به صورت بین المللی برگزار 
می شود. به گزارش همشهری، چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر در 
حالی بعد از مدت ها میزبان فیلم ها و فیلمسازان خارجی خواهد بود 
که مثل بخش مسابقه سینمای ایران، هنوز ترکیب آثار خارجی نیز 
رسانه ای نشده است.خروجی تصمیم بحث برانگیز سازمان سینمایی 
مبنی بر بازگشــت بخش بین الملل به جشــنواره فیلم فجر که به 
منزله تعطیلی جشنواره جهانی فجر بود را باید در جشنواره امسال 
ملاحظه کنیم. قرار است بخش بین المللی چهل ویکمین جشنواره 
فیلم فجر از ۱۲ بهمن ماه برگزار شــود که البته همانند بخش ملی 
اطلاعات چندان زیادی از آن منتشر نشده و همانطور که در بخش 
داخلی اسامی متقاضیان ، فیلم ها و هیأت انتخاب مشخص نیست، 
در بخش   بین الملل هم جز چند خبر کوتاه اطلاعات دیگری تاکنون 
مخابره نشده است.هم اکنون آنچه به طور رسمی مشخص شده این 
است که جشنواره چهل ویکم فیلم فجر در برج میلاد و پردیس ملت 
برگزار خواهد شــد و برج میلاد به عنوان »خانه جشنواره« میزبان 
بخش بین الملل، بازار فیلم، مهمانان داخلی و خارجی و صاحبان آثار 
است و پردیس سینمایی ملت هم »خانه رسانه« نام گرفته تا میزبان 
اهالی رسانه و منتقدان باشد. به گزارش ایسنا، فیلم های این بخش 
همزمان با بخش ملی قرار است در برج میلاد نمایش داده شوند ولی 
گفته می شود که سانس هایی هم در پردیس ملت برای نمایش آنها 

درنظر گرفته خواهد شد.
همچنین همانند دورانی که جشــنواره فجر به صورت ادغام شده 
برگزار می شد، ۳ بخش سینمای سعادت، جلوه گاه شرق و جشنواره 
جشنواره ها با حدود ۱۱فیلم در هر بخش برپا می شود. در این بخش 
چند فیلم هستند که نخســتین نمایش خود را در جشنواره فجر 
خواهند داشــت و فیلم ها - جز برخی گمانه زنی ها- از چند کشور 
اروپایی و آمریکای شمالی نیز در جشنواره شرکت می کنند. بخش 
بازار فیلم هم قرار است به سیاق گذشته برگزار شود و مهمان های 
خارجی هم دعوت شده اند که دفتر جشنواره بنابه حساسیت هایی 

فعلا قصد ندارد اسامی آنها را اعلام کند.

افزایش درخواست حضور در جشنواره  
دلیل تأخیر اعلام اسامی فیلم ها 

خبرگزاری ایرنا در تحلیلی و براساس اخبار غیررسمی، یکی از دلایل 
اعلام نشدن اسامی فیلم های بخش مســابقه را افزایش فیلم های 
متقاضی حضور دانسته است. در تحلیل خبرگزاری رسمی دولت 
چنین آمده اســت:»یکی از دلایلی که اســامی فیلم های بخش 
مسابقه، در ۱۵ دی ماه اعلام نشــد، افزایش درخواست ها از سوی 
صاحبان آثاری بوده که نتوانسته بودند فرم ثبت نام در جشنواره را پر 
کنند. بدین ترتیب باید اینطور درنظر گرفت که تعداد آثار متقاضی 
جشنواره امسال، به مراتب بیشتر از آن ۷۵ فیلمی است که در مهلت 

قانونی، نسبت به پر کردن فرم جشنواره اقدام کرده بودند.
البته که قطعا نباید یک طرفه به قاضی رفت  و ســاحت جشــنواره 
فجر را از نقدهایی که نســبت به آن صورت می گیرد، مبرا دانست. 
جشــنواره فجر، پس از ۴۰ دوره برگزاری، همچنــان بر مداری از 
آزمون و خطا حرکت کرده و باید از نقدهای سازنده در مسیر تکامل 

بیشتر و رسیدن به وجوه حرفه ای، استفاده کرد«.

انتشار اسامی سینماهای میزبان 
جشنواره تا ۴ بهمن

مدیر امور سینماهای چهل ویکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر 
آخرین وضعیت سینماهای این دوره از جشنواره را تشریح کرد.

محمدرضا فرجی اعلام کرد: پس از ارسال شیوه نامه مصوب ستاد 
برگزاری چهل و یکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر توسط انجمن 
سینماداران به سینماها، ثبت نام سینماهای متقاضی آغاز شده و 
مراحل بررسی توسط کمیته نمایش در حال انجام است.وی افزود: 
کیفیت مطلوب صدا و تصویر، شرایط ســالن نمایش فیلم و دیگر 
امکانات رفاهی ســینما ازجمله معیارهایی هستند که در انتخاب 
ســالن ها مورد توجه قرار می گیرد و اسامی ســینماهای مردمی 

حداکثر تا تاریخ ۴ بهمن ماه اعلام خواهد شد.

»بچه زرنگ« در راه جشنواره 
درحالی که معمــولا فیلم های 
انیمیشن به جشنواره فیلم فجر 
راه نمی یابند، گفته می شــود 
امســال ۲فیلم انیمیشــن در 
چهل و یکمین جشــنواره فیلم 
فجر به نمایش درخواهند آمد. 
پیش از این از انیمیشن »ببعی« 
به عنوان یکی از فیلم های حاضر 

در جشنواره نام برده شده بود و دیروز تسنیم از حضور »بچه زرنگ« 
در این رخداد سینمایی خبر داد.پویانمایی »بچه زرنگ« در کنار 
ببعی دیگر پویانمایی جشنواره فیلم فجر ۴۱ خواهد بود.این فیلم 
انیمیشــن به تهیه کنندگــی حامد جعفــری و کارگردانی هادی 
محمدیان محصول گروه هنری پویا و کانون پرورش  فکری کودکان 
و نوجوانان است.نام قبلی این پویانمایی »انقراض« بود که هم اکنون 
با نام بچه زرنگ برای بازبینی فرم حضور در جشنواره فیلم فجر را 
پر کرده است.جعفری و محمدیان انیمیشن های مطرح »فیلشاه« 
و »شاهزاده روم« را نیز در کارنامه خود دارند که هرکدام از فروش 

خوبی در سینماها برخوردار شدند.
 

اکران »فرزند صبح« در خمین 
معاون فرهنگی مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)ره( 
با اشــاره به رونمایی و اکران فیلم »فرزنــد صبح« در هفته 
فرهنگی خمین گفت: به دنبال تبیین سیره و شخصیت امام 

راحل هستیم.
به گزارش مهر، امین عارف نیا در آیین اکران و رونمایی از فیلم 
فرزند صبح که در هفته فرهنگی بر آستان آفتاب در خمین 
در حال برگزاری اســت، گفت: امیدواریم بتوانیم در تبیین 
سیره، شخصیت و جلوه هایی از شخصیت امام خمینی)ره( 

نقش آفرینی کنیم.
عارف نیا با بیان اینکه   آثار متعددی درباره گاندی، ماندلا و 
دیگر شخصیت های مطرح، نقش بی بدیلی در تصویرسازی 
از این بزرگان برای مخاطبان ایفا کرده اســت، ادامه داد: 
امام راحل نیز هنر را به دامان دین برگرداند و بدین جهت 
به گردن ما و اهل هنر حق دارد.دلشــادی، مدیرکل ارشاد 
استان مرکزی هم گفت: ســینمای ما در عرصه ایدئولوژی 
به اندازه تکنیک رشد نکرده است و این فاصله را می توان با 

سینماگران متخصص و متعهد پر کرد.

»همه  چیز همه جا یکباره« 
فیلم برگزیده منتقدان

با معرفی برندگان جوایز منتخب منتقدان ۲۰۲۳   سینمای 
آمریکا، »همه  چیز همه جا یکبــاره«، »ابتدایی جهان

ابوت« و »بهتر اســت با ســال تماس بگیری« 
بیشترین موفقیت را کسب کردند.

به گزارش مهر به نقل از ورایتی، با معرفی برندگان جوایز منتقدان 
آمریکا، فصل جوایز ۲۰۲۳ یک گام دیگر جلو رفت و هرچه بیشتر 

به اسکار نزدیک شد. 
در بیست و هشتمین دوره اهدای این جوایز سالانه که  یکشنبه 
شب   در لس آنجلس برگزار شد فیلم »همه  چیز همه جا یکباره« 
محصول A24 که در ۱۴بخش پیشتاز بخش سینمایی شده بود 
به عنوان بهترین فیلم انتخاب شد و موفق شد »آواتار ۲«، »بابل«، 
»اشباح اینیشــرین«، »الویس«، »فابلمن ها«، »گلس آنیون«، 
»RRR«، »تار«، »ماوریک« و »زنان حرف می ز نند« را پشــت 

سر بگذارد. 
»ابتدایی ابوت« شــبکه ABC نیز که با کسب ۶نامزدی پیشتاز 
تلویزیونی بود موفق شد تا بیشترین جوایز تلویزیونی را از آن خود 
کند. در این مراسم جف بریجز با دریافت جایزه یک عمر دستاورد 

هنری تجلیل شد.

سریال حضرت موسی)ع(، بلاتکلیف در بودجه
تهیه کننده سریال جدید ابراهیم حاتمی کیا، بودجه ۱۰هزار میلیاردی را تکذیب کرد

بعد از اینکه رئیس رسانه ملی تلاش کرد تا از طریق مجلس 
بودجه ای برای ســریال های الف ویژه سازمان تامین کند، 
با توجه به بودجه این نوع ســریال ها برخی، بودجه سریال 
»حضرت موسی« را 10هزار میلیارد تومان با تورم امروز عنوان 
کردند. موضوعی که محمود رضوی به عنوان تهیه کننده آن را 

تکذیب کرد. در ادامه صدا و سیما هم از ندادن ردیف بودجه 
برای تامین این سریال ها گله مند شد.اوایل دهه 90، فرج الله 
سلحشور بعد از پایان  پخش سریال »حضرت یوسف« تصمیم 
گرفت تا سریال »حضرت موسی)ع(« را جلوی دوربین ببرد، 
آن زمان هم این سریال جزو ســریال های فاخر سیما قرار 
گرفت. اما با درگذشت سلحشــور در سال9۴، پروژه مدتی 
مسکوت ماند و سپس جمال شــورجه شروع به ساخت آن 
کرد. مدتی بعد شورجه درگیر بیماری شد،  ولی بعد از بهبودی 

این کارگردان، نگارش فیلمنامه که تقریبا تمام  شده بود، کار 
پیش تولید سریال 52قسمتی »حضرت موسی)ع(« آغاز شد؛ 
سریالی که آن زمان ماکت های اولیه اش هم آماده شده بود و 
قرار بر این بود که سریال به تهیه کنندگی احمد میرعلایی از 
زمان رحلت حضرت یوسف شروع شود. حتی میرعلایی در 
گفت وگویی که با همشهری داشت عنوان کرده بود که نسخه 
سینمایی این سریال هم تولید می شود. قرار بود این سریال 

سال 1۴00تولیدش تمام شود.

فهیمه پناه آذرتلویزیون
روزنامه نگار

حدس و گمان ها برای بودجه 

حالا قصه بودجه تولید سریال »حضرت موسی)ع(« سر زبان ها 
افتاده است. ســریالی که پیمان جبلی، رئیس رسانه ملی برای 
تامین بودجه اش دســت به دامان مجلس شده و حتی برخی از 
نمایندگان مجلس درباره ضرورت تولید سریال های الف سازمان 
صحبت کرده اند و تلاش شان این بوده که برای آن بودجه درنظر 
گرفته شــود.   احتمال اختصاص ردیف بودجــه جداگانه برای 
این سریال در بودجه ســالانه مصوب مجلس باعث شد،  حدس 
و گمان ها درباره بودجه سریال شــکل بگیرد، اما بعد از لایحه 
بودجه، روابط  عمومی این ســازمان اعلام کرده است:» بودجه 
جداگانه ای نیز برای ۲مجموعه تاریخی الف ویژه فاخر و در دست 
ساخت حضرت موسی)ع( و حضرت سلمان درنظر گرفته نشده 
است؛ لذا انتظار می رود روند تولید این دو مجموعه نیز متوقف یا 
به شدت کند شود. ۲مجموعه ای که صدا و سیما حساب ویژه ای 
روی آنها باز کرده اســت و مدیران رســانه ملی امیدوارند این 

مجموعه ها با استقبال مخاطب مواجه شوند.« 

سریال های فاخر تشنه شفافیت
تقریبا ۵ســال پیش بود که جمال شــورجه و ســیداحمد 
میرعلایی تلاش کردند سرمایه گذار برای تولید پروژه خارج 
از ســازمان پیدا کنند و میرعلایی در گفت وگو با همشهری 
به این موضوع اشــاره کرد و آن زمان برآورد را ۲۵۰میلیارد 
 تومان خواندنــد. بودجه ای که آن زمــان خیلی ها به آن نقد

 وارد کردند. 
از این ماجرا و برآورد، ۵سالی است که می گذرد و تورم و افزایش 
نجومی نشان می دهد که ســریال »حضرت موسی« بودجه 
بیشــتری را برای تولید می خواهد. کار، دســت حاتمی کیا و 
محمود رضوی است که هیچ کدام تجربه تولید سریال الف ویژه 
در سازمان را ندارند. با تجربه ای که درباره تولید سریال های 
الف در سازمان وجود دارد همیشه بودجه این سریال ها از زمان 

شروع کار تا پایان ۳ برابر می شود.
 وقتی بعد از ۵ سال برآورد این سریال از ۲۰۰میلیارد تومان 
به ۲هــزار میلیارد تومان رســیده و ۱۰برابر شــده و این در 
حالی است که هنوز ساختش شــروع نشده؛ می توان اینطور 
استنباط کرد که بودجه شــاید به ۱۰هزار میلیارد تومان هم 
برسد؛ بودجه ای که محمود رضوی به عنوان تهیه کننده به آن 
واکنش نشان داده، اما رقمی هم به عنوان برآورد اعلام نکرده و 
در پیگیری های همشهری هنوز شاهد پاسخی از سوی  مدیران 
سازمان    و   تهیه کننده این سریال تاریخی نبوده ایم. هرچند 
این رقم تخمینی بوده که عنوان شده و خیلی ها این بودجه را 

با تولید سریال های بزرگ دنیا مقایسه کرده اند.

حاتمی کیا به جای شورجه

با وجود بیماری »جمال شورجه« قصه سریال حضرت موسی)ع( 
همچنان ادامه پیدا کــرد. بعد از مدتی اعلام شــد که ابراهیم 
 حاتمی کیا قرار اســت این ســریال را بســازد. حاتمی کیا آبان 
سال 99 کارگردانی سریال را پذیرفته و در این سال ها کمترین 
خبرها از روند نگارش فیلمنامه و پیش تولید به گوش می رسد، اما 
همین پروژه از ابتدا با مشکل تامین بودجه روبه روست؛ موضوعی 
که دغدغه ای برای رئیس رسانه ملی شده است. مدیران سازمان 
تلاش زیادی کردند که ردیف بودجه ای برای تولید ســریال در 
مجلس تعیین کنند. تهیه کننده این ســریال بعد از میرعلایی، 
محمود رضوی است. با اینکه هنوز وضعیت پیش تولید این سریال 
مشخص نیست، اما نام بابک حمیدیان برای بازی در نقش موسی 
به زبان ها افتاده؛ البته با توجه به همکاری حمیدیان و حاتمی کیا 
در پروژه های گذشــته، این احتمال وجود دارد که حمیدیان با 
پروژه حضرت موسی همکاری کند. هر چند این سریال هم مانند 

»سلمان فارسی« بازیگران  زیادی را دارد. 

روز گذشته سیدمحمود رضوی، تهیه کننده سریال حضرت 
موسی)ع( به   شایعه ها و اخبار منتشر شده در باره بودجه 
این سریال واکنش نشان داد و به صورت تلویحی این رقم را 
از اساس تکذیب کرد.  رضوی در توییتی نوشت: » حاکمی 

مردی را به هزار ضربه شــلاق محکوم کرد. مرد گفت:  ای 
حاکم، یا شلاق نخورده ای یا هزار نمیدانی چقدر است!حالا 
داستان همین است؛ یا سریال نساخته اید یا 10هزار میلیارد 
نمی دانید چقدر است!شما که می خواستید دروغ بگویید 
لااقل 10هزارمیلیارد دلار می گفتید که باکلاس باشــد و 

بتوانید فحش آبدارتر بدهید!«

مکث

واکنش تند رضوی

همه آنچه محمد خزاعــی در ماه هــای اخیر در   سینمای 
سفرهای اســتانی و حضورش در محافل هنری بر ایران

زبان آورده از عزمی جدی برای ریل گذاری جدید 
ســینمای ایران حکایت دارد. به اینها برپایی جشنواره ها، توجه به 
معیشت اهالی سینما و تقویت زیرســاخت ها و تکمیل و تجهیز و 
ساخت سالن های سینما را هم اضافه کنید و درنهایت بودجه ای را 
درنظر بگیرید که برای سال آینده رقمی کمتر از ۵۰۰میلیارد تومان 
است. با این بودجه به نظر می رســد در سیاست ریل گذاری جدید 

برای سینمای ایران باید تجدید نظر صورت گیرد.
بودجه وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی برای سال۱۴۰۲، ۶هزار و 
۴۳۰میلیارد و ۸9۷میلیون تومان است. از این میزان، سهم سازمان 
ســینمایی، ۴۸۲میلیارد و ۱۵۶میلیون تومان، معادل ۵.۷درصد 

بودجه کل این وزارتخانه است.
البته کــه در بخش اعتبار طرح هــای تملک دارایی ســرمایه ای 
دستگاه های اجرایی نیز بودجه ای معادل ۳۲۰میلیارد و ۵9میلیون 
تومان به برنامه حمایت و گســترش سینمای ملی و ارتقای دانش 
و فناوری های نوین صنعت سینما اختصاص خواهد یافت که این 
بودجه در قیاس با ســال۱۴۰۱، بیش از ۱۶میلیارد تومان کاهش 
داشته است. سازمان سینمایی در حالی برای سال۱۴۰۲، احتمالا 
بودجه ۴۸۲میلیارد و ۱۵۶میلیون تومانی دریافت خواهد کرد که 

این میزان برای سال۱۴۰۱، حدود ۳۳۷میلیارد تومان بوده است.
این سازمان در سال9۸، ۲۱۰میلیارد و برای سال99، ۲۷۵میلیارد 

تومان بودجه داشته است.

بودجه ای که کفاف خانواده بزرگ سینمای ایران را نمی دهد 
آیا بودجه پیش بینی شــده برای ســازمان ســینمایی جوابگوی 
ماموریت های این ســازمان و نیازهای ســینمای ایران هســت؟ 
خبرگزاری رسمی دولت در تحلیلی سهم سینمای ایران از بودجه 
را ناکافی دانسته است: »بودجه سازمان ســینمایی اگرچه برای 
سال۱۴۰۲، شاهد افزایش نسبی است اما مطالبات بر زمین مانده و 

ضریب نیاز سینمای ایران به اندازه ای است که کاش توجه بیشتری 
به این پیشران فرهنگی کشور می شد. برگزاری حدود ۸جشنواره 
سینمایی، تزریق مالی به نهادهایی چون فارابی، خانه سینما، مرکز 
گسترش سینمای مستند و تجربی، لزوم تقویت و رشد فناوری و 
ایجاد فضاها و ظرفیت های جدید در حــوزه تولید، عرضه و تقاضا 
به ویژه در حوزه ســینمای مناطق و شهرستان ها، مبارزه با قاچاق 
فیلم، ارائه مشــوق های مالی به برخی آثار حــوزه اکران، ازجمله 
سرفصل های هزینه زا برای سازمان سینمایی در سال آینده است. 
این سازمان همچنین برای سال آینده، باید بودجه ای را برای تکمیل 
ظرفیت یک هزار سالن سینمایی در کشور کنار بگذارد که برآورد 
این بودجه در شهرهایی که سالن های نیمه کاره دارند، امری دشوار 
محسوب می شود. ضمن اینکه توجه به معیشت اهالی سینما و بدنه 
صنوف، از دیگر دغدغه های جدی ســازمان سینمایی برای سال 
آینده است که از محل این بودجه تامین خواهد شد. لزوم حمایت 
از زیرساخت های سینما و ریل گذاری های جدید برای رسیدن به 
صنعتی پویا در زمینه سینمای داخل نیز از دیگر ضروریاتی است که 
حتما   سرلوحه برنامه های سال آینده سازمان سینمایی قرار دارد. 
برنامه هایی که البته بودجه های کلانی را می طلبد که تامین آن با 

این ارقام پیشنهادی، بسیار دشوار خواهد بود.«

 ماموریت غیرممکن  
ریل گذاری جدید با بودجه ای کمتر از 500میلیارد تومان

بودجه پیش بینی شده برای سازمان سینمایی چقدر با ماموریت های این سازمان همخوانی دارد  


